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ÉVKÖZI 27. VASÁRNAP                             C év                      1– 4 oldal 

 

Olv.: Hab 1,2-3. 2,2-4 – 2Tim 1,6-8.13-14 – Lk 17,5-10 

Intelmek a tanítványoknak 

                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket! 170 évvel ezelőtt Pöltenberg Ernő mondta ezt a szívünkbe 
markoló mondatot: Szép kis deputáció érkezett az Úristenhez, hogy a magyarok ügyét 
képviselje! Szép kis közösség érkezett ide a mai reggelen a templomba, hogy számot adjon a 
hitéről! Ha csak akkora hitetek lesz is, mint a mustármag, s azt mondjátok az eperfának: 
Szakadj ki tövestül és verj gyökeret a tengerben! – engedelmeskedni fog nektek. 

 

Ha csak akkora hitetek lesz is, 

mint a mustármag, 
akkor csodát művelhettek a világban! 

 

Ma Európában, Magyarországon a hit hiányzik! 

Ha csak mustármagnyi lenne a hit, 
akkor mindent meg lehetne változtatni! 

 

Kicsi, maroknyi közösség érkezett ma templomunkba, Anna és Dénes jöttek és elhozták az 
Istentől kapott ajándékot, gyermeküket azért, hogy a hit magját elültessük ennek a kicsi 
gyereknek a szívében. Szeretnénk, ha ebben a szekularizált világban, istennélküli, hitnélküli 
világban ez a kicsi gyerek felnövekedvén a hite szerint tudjon élni, hogy boldog legyen. A 
szekularizált, istennélküli világ boldogtalan, erről szól minden Európában, Magyarországon. 
 

Nagy örömmel fogadjuk ezt a gyermeket, megkérdezem édesanyjától, édesapjától, mi az ő 
neve: Ida. Mondtam az édesapának, hogy ez divatos név az utóbbi években. Azt jelenti 
magyarul, hogy erős. Elég erős édesanyja, elég erős édesapja van és erős keresztény 
értékekkel bíró családja Budakeszin. 
 

Mit kértek gyermeketek számára? 

A keresztséget! 

 

Íme egy kérés: a keresztséget kéri ez a házaspár kislányuk számára. Ha benne tudatosul ennek 
a kereszténységnek az értékrendje, akkor olyan erős lesz, hogy a hitetlenség szele nem tudja 
elsodorni és boldog élete lesz! Ennyi öröm, de ennyi fájdalom is átjárja ma szívünket Aradra 
és sajnos Európa kiszolgáltatott helyzetére gondolva és egy reménysugár, egy kicsi gyerek 
megérkezett. Ő a jövő! Olyan országban született, amely ország a gyermekeket állítja a 
középpontba! Ő a jövő! 
 

Csendesedjünk el  
és a hitünket faggassuk, 

a hitünkről adjunk számadást az Istennek! 

 

A keresztvíz megáldása  
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Szentbeszéd 

A hit helyet készít nekünk  
Isten népének közösségében! 

 

Kedves Testvérek! Higgyék el, – azt gondolom – ezen a vasárnapon sokkal aktuálisabb az 
üzenet, mint korábban akár melyik esztendőben. Szekularizált világban élünk, amelyben nincs 
Isten, mert az ember kiutasította Istent a világából, amely világban nincs Egyház. A világ úgy 
gondolja, hogy nincs szüksége az Isten népének közösségére. A világban nincs kereszténység, 
mert az ember úgy gondolja, hogy nagyon jól megvan Isten nélkül, Egyház nélkül, hit nélkül. 
 

A probléma  
Úgy ahogy eltűntek az emberek a templomok világából, úgy az emberek szívéből eltűnt a hit 
ajándéka is, amelyre igen-igen nagy szükségünk van! Lehet, hogy túlzónak tűnik, amit 
mondok, pedig így van, csak egyszer gondolja végig mindenki ezt az igazságot:  
 

Hit nélkül nem lehet élni! 

 

Ma a világ, főleg a kereszténységben született Európa megpróbálja ezt a hit nélküli életet élni. 
Ijesztő jelenségekkel szembesülünk, kétségbe vagyunk esve a jövő miatt, elsősorban azok, 
akiknek kicsi gyerekük van! Az időseknek, akiknek nincs gyerekük, azoknak az embereknek 
lehet, hogy nem is hiányzik a kereszténység, nem is hiányzik a hit. Ők úgy gondolkodnak, a 
halállal úgyis befejeződik, vége mindennek, akkor addig éljünk Isten nélkül. 
 

Az Isten elgondolta ember:  

a hit embere!  
 

Isten mindegyikünket izgat az igényével, az elvárásaival, mert Isten olyannak akar bennünket, 
ahogyan ő azt elgondolta. Múlt vasárnap arról elmélkedtünk, hogy az Istent száműző ember 
megváltatlan. Mit jelent az, hogy megváltatlan? Azt jelenti, hogy él a maga külön-bejáratú 
börtönében. Az ember él a maga fogságában. Ez annak a gazdagnak fogsága, - akiről múlt 
vasárnap gondolkodtunk - aki úgy gondolja, hogy elég önmagának.  
 

Mélyedjünk el ebben a gondolatban: Micsoda szerencsétlenség az, amikor egy ember úgy 
gondolja: elég önmagának. Mire megyünk ezekkel az emberekkel? Mit várhatunk ezektől az 
emberektől? Mit vár ez az ember a másik embertől? Azon kell gondolkodnunk:  
 

Mit jelent az, 

hogy Isten kinyitja a börtönünk ajtaját? 

Mit jelent az, 

hogy Isten kihív bennünket a magunk önző világából? 

 

Az ember közösségi lény 
Az ember társas lény, közösségben él tekintettel a másikra, tekintettel egymásra és egymásért, 
egymással tervezzük az életünket. Ez a terv mindig az ember javát akarja, akkor istenes! Mi 
az ember java? Az ember java az, hogy valakinek fontos legyen! Mi az ember java? Én 
mindent megtegyek azért, hogy a másik emberrel összetartozzam! A másik emberrel csak 
akkor tartozunk össze, ha nem magunknak élünk!  
 

A görög filozófia fogalma azzal az emberrel kapcsolatban, aki magának él, meghökkentő 
fogalom: idióta. A görög idiótának mondja azt az embert, aki magának él, alkalmatlan az 



  2019. 10. 06. 

C 51 

3 

életre. Ebből az életből hív ki bennünket Isten, a keresztség révén a hitben kapunk bebocsátást 
és élünk egymással közösségben! Isten ebbe az életbe hívja ezt a kicsi gyereket is!  
 

A hit lényeges üzenetéhez két fogalommal kell szembesülnünk, 
hogy belássuk: hit nélkül nem lehet élni! 

Először: A hit felelősség! 

Másodszor: A hit kötelességteljesítések! 

 

A hit felelősség 
Valakinek felelnie kell! Ha én felelősségteljesen akarok élni, akkor ez azt jelenti: 
felelősségteljesen akarok emberekkel összetartozni, felelősségteljesen akarok úgy élni a 
világban, hogy ne éljek vissza ezzel a teremtett gyönyörű szép világgal, ezért Valakinek 
felelősséggel tartozom!  

 

Hitünk szerint Istennek felelősséggel tartozom! 

Felelősséggel tartozom Istennek azért,  
hogy hogyan élek, hogyan élem a magam életét! 

 

Felelőtlen az az ember, aki csak magára gondol, a közösség haszonélvezője, - talán inkább így 
mondanám - kihasználója. Idióta. Felelősek vagyunk az Istennek és felelősséggel tartozunk 
egymásnak. Nem élhetünk egymás kárára, egymás ellenére, egymás rovására. Isten 
egymásnak ajándékozott bennünket! Adósai vagyunk az Istennek és ezt az adósságot az 
egymásért hozott áldozatokkal viszonozzuk, egyenlítjük ki. 
 

Gondoljanak arra a sok nemzetközi konferenciára, ahol összegyűlnek a világ tudósai, mert 
jobban kellene vigyázni erre a világra. Tönkretesszük, felelőtlenül használjuk a javakat. A 
Földet, amely a talpunk alatt van, semmibe vesszük. Mekkora gond ez ma a világban! 
Valakinek felelősséggel tartozunk ezért! A hitetlen ember úgy gondolja, privát életem van, azt 
teszek vele, amit akarok. Hány embert teszek ezzel tönkre! Úgy élek, ahogy akarok, 
egymással való kapcsolatomban minden a javamat szolgálja, ezért törnek össze a kapcsolatok.  
 

A hit felelősség kérdése, felelünk érte, valakinek számadással tartozunk! XVI. Benedek pápát 
köszönthettem 2013-ban Rómában a Szent Péter Bazilikában több ezer máltai nevében, aki 
azt mondta: Vigyázzanak Szent István örökségére! Meg is magyarázta: 
 

Szent István öröksége: 
Isten előtt vállalt felelősséget a nemzetéért! 

A felelősség vagy ebben áll, vagy nincs! 

 

A hit kötelességteljesítések 

 

Istenszeretet parancsa és emberszeretet parancsa! 

 

Kötelező! Ez nem kívánság kérdése, vagy szándék kérdése csupán! Áldozatot hozni a másik 
emberért kötelező! Másképp nem lehet összetartozni! Elindulnak emberi kapcsolatok nagy 
örömben, boldogságban és zátonyra futnak, mert amikor áldozatot kell hozni, megmenteni a 
kapcsolatainkat, akkor mintha elillanna minden. A hit kötelességteljesítés! 
 

A hitetlen világ tobzódik, felelőtlenül él és magának él. Ide jutottunk! Ma azért imádkozzunk, 
hogy valóban valamit megértsünk az isten-ajándékozta életünk lényegéből! Felelősek 
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vagyunk, felelnünk kell Istennek önmagunk miatt, egymással való kapcsolatunk miatt, a 
nekünk ajándékozott világ miatt. Nincs emberi kapcsolat áldozatvállalás nélkül. Isten így 
programozott be bennünket. Barátkozzunk ezzel az igazsággal.  
 

Azt mondja Jézus: Ha csak akkora hitetek lesz, mint a mustármag, akkor csodákra vagytok 
képesek. Ma elfogyott a hit, ránk szakadt a világ! A kérdés az, hogy ki tudunk-e valahogy 

jönni a romok alól? Én hiszek abban, hogy igen, ha a felelősségtudatunk erősödik és a 
felelősségvállalásunk magától értetődő! A mai vasárnap egyértelmű üzenet kedves Annának 
és Dénesnek is, hogy így neveljék a kis Idát! Nagy felelősség, ajándék! Isten ajándéka! 
Legyen Ida számára az élet ajándéka és mindegyikünk számára az élet ajándéka!  
 

Ezen a mai napon Aradra is gondolva ezt különösen is átérezzük, azok az emberek az életüket 
adták oda. Hallottuk, Pöltenberg Ernő azt mondja: Csoda deputáció ment az Úristenhez! 
Hányan mentek már az Úristenhez miattunk! Hol vagyunk?  
 

Az aradi vértanúk magától értetődően 

a hitre hivatkozva ajándékozták oda az életüket! 

 

Ez megtörtént, azért mi még itt vagyunk! 

Tervezzük a jövőnket! 

 

+  A M E N  + 

 

 

Kedves Anna, Dénes, 
akarjátok-e, hogy megkereszteljük Idát az Isten hitében? 

Igen! 

 

Beavatjuk kedves Ida testvérünket a mi közösségünkbe! 

Keresztelés! 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Az áldással megerősítve megyünk tovább az utunkon. Előtte a keresztelés 
befejezéséhez tartozó szertartások következnek, a szent olajjal való megjelölés, a kis fehér 
ingecske és az égő gyertya átadása. 
 

Dessewffy Arisztíd 170 évvel ezelőtt, amikor a bitófához mentek, azt mondta: Ma nem 
hősökre van szükség, hanem mártírokra, ezt kívánja tőlünk a haza! Ma is sokan akarnak 
hősök lenni, de nem biztos, hogy ezt kívánja tőlünk a haza, sokkal inkább az áldozatos 
lelkületet. Így emlékezzünk Aradra a mai napon, égjen lelkünkben az üzenet! 
 

Számomra fájdalmas és mégis kedves bejelentést szeretnék tenni. Ős zugligeti Testvérünk, 
Péter-Pál van itt, ez a magyar keresztneve. Nagy szeretetkapcsolatban voltam velük, amikor 
Zugligetben voltam. Felesége meghalt és tegnapelőtt nem tudtam elmenni a temetésére. Jövő 
vasárnap érte imádkozunk, Péter-Pál lelki fájdalmaiban is osztozunk! Érezze meg azt, hogy a 
japán misztériumvallások világából mit jelentett a keresztények világába megérkezni! 
 


